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سخنگوی دولت گفت:امسال سهمیه زائران حج 
تمتع ایران تقریبا ۴۰ هزار نفر خواهد بود.در شورای 
عالی هم بحث تدابیر برای ارزان شــدن سفر در 

دستور کار است.
باشگاه خبرنگاران جوان ، بهادری جهرمی در نشست خبری 
خود گفت که بــا توجه به افزایش نرخ ارز تمام تلاش ها برای 

ارزان شدن هزینه سفر حج انجام می شود.
وی گفت: در دو هفته گذشــته دولت مصوبه های داشت که 
مهم ترین آن آئین نامه بودجه ســال ۱۴۰۱ بود که به تصویب 
هیئت دولت رسید.فرآیند تدوین ۴۶ آئین نامه در دستورکار دولت 
قرار دارد همچنین طرح های متعدد در دستورکار کمیسیون های 
دولت است و هر کدام از این طرح ها نهایی شود به اطلاع عموم 

خواهد رسید.
 مدیریت بحران کم آبی نیازمند 

تعامل مردم و دستگاه ها است
به گفته بهادری جهرمی حــل بحران کم آبی اولویت دولت 
است. در قانون ۱۴۰۱ در تبصره ۸ به این مشکل به صورت ویژه 
پرداخته شده است. مدیریت بحران کم آبی نیازمند تعامل مردم و 
دستگاه ها برای مدیریت مصرف است. ۹ جلسه به ریاست معاون 
اول در این زمینه برگزار شــده  ۴ جلسه ویژه زاینده رود برگزار 
شده است. طرح شیرین سازی انتقال آب دریا اصلی ترین طرح 
است پیشرفت های فیزیکی قابل قبول هم داشته اند. همزمان 
برای تامین آب شــرب به تامین آب صنعت و کشاورزی هم 
توجه می شود. وی گفت: طرح اضطراری آب رسانی به استان 
اصفهان پیشرفت بالای ۹۵ درصدی داشته است .در خوزستان 
با پیشرفت بالای ۴۰ درصدی همراه بوده است.طرح انتقال آب 
دریا برای تامین آب صنایع به یزد پیشرفت بیشتر از ۶۰ درصدی 

داشته است.
بهره برداری مناسبی از جام جهانی خواهیم داشت

سخنگوی دولت  گفت که » پس از سفر رئیس جمهوری به 
قطر، تا کنون دو جلسه برگزار و تکالیف دستگاه های مختلف 
احصا و ابلاغ شده است.۷۰ زمینه همکاری بین ایران و قطر در 

زمینه جام جهانی در دستور کار است.«
به گفته بهادری جهرمی ســفر دو روزه ای هم وزیر حمل و 
نقل قطر به ایران داشت. سه سند در حوزه حمل و نقل هوایی 
امضا شده است. در حوزه دریانوردی هم برای کالا و هم حمل 
مسافران صورت گرفته است. با پیگیری معاون اول رئیس جمهور 

بهره برداری مناسب از جام جهانی خواهیم داشت.
تعداد زائران حج تمتع کاهش داشته است

وی در پاسخ به سوالی درباره سفر به خانه خدا گفت:  امسال 

تعداد زائران حج تمتع کاهش داشته و حدود یک میلیون نفر است 
.سهمیه ایران حدود ۵ درصد که تقریبا ۴۰ هزار نفر خواهد بود.
در شورای عالی هم بحث تدابیر برای ارزان شدن سفر در دستور 
کار اســت. با توجه به افزایش نرخ ارز تمام تلاش ها برای این 

مساله انجام می شود.
 خواستار محکومیت اقدامات
 رژیم صهیونیستی شده ایم

سخنگوی دولت گفت :عادی سازی برخی کشورهای عربی 
اسلامی سرکوبگری صهیونیست ها را تقویت کرده است.وزارت 
امور خارجه تماس هایی با حماس داشته و رایزنی هایی با وزرای 
خارجه برخی کشورهای اسلامی شده است.نامه ای هم به دبیر 
کل همکاری اسلامی ارسال شده و خواستار محکومیت اقدامات 

رژیم صهیونیستی شده ایم.
ارزیابی عملکرد مدیران در دستورکار است

ســخنگوی دولت گفت: نظارت حق طبیعی مجلس است. 
در حین تعامل دولت و مجلس اختلاف نظر کارشناســی هم 
امری طبیعی است.تمام وزرا به صورت جهادی در حال اجرای 
برنامه های خود هستند. برخی اقدامات نیازمند زمان بلندمدت 

تری برای به نتیجه رسیدن است.
به گفته بهادری جهرمی ارزیابی عملکرد مدیران در دســتور 

کار دولت بوده و هســت. اخیرا هم ارزیابی عملکرد وزرا هم به 
خودشان و هم به رئیس جمهور داده شده است.

سخنگوی دولت گفت که »عوامل گرانی روشن است. مثلا 
حجم نقدینگی ۴۰۰۰ هزار میلیارد که به دولت به ارث رســید 
تورم زا اســت و آثار آن بلند مدت است. بودجه ۱۴۰۱ احکامی 
دارد کــه آثار تورمی به جای می گذارد همانند اصلاح ارز ۴۲۰۰ 
و احکامی از این دســت. البته کسری های بودجه از سال قبل 

نیز تاثیرگذار است.«
 پشت پرده اقدامات سوداگران

 باید بررسی شود
به گفته بهادری جهرمی در جلســه چهارشنبه دولت در کنار 
مباحث ناظر به گرانی در خصوص اقدامات سودجویانه بیان شده 
که به طور خاص در بازار میوه و تره بار بود که در واکنش به این 
گزارش رئیس جمهور خطاب کردند در کنار کنترل تورم از عامل 
اخیر که اقدامات سوداگران است نباید غافل بود و پشت پرده آنها 

باید بررسی شود.
وی گفت: رئیس جمهور تاکید دارد بانیان وضع موجود نمی 
توانند حل کننده مشکلات باشند. کسانیکه کارایی لازم را خواهند 
داشت می توانند ابقا شوند و در غیر این صورت نمی توانند با دولت 
همکاری داشته باشند.اخیرا دستوری از سوی رئیس جمهور به 

معاونت اجرایی صادر شــد که کارگروهی تشکیل شود برای 
مدیرانی که تعیین تکلیف نشده اند.

 در پروژه میانکاله فرمان رئیس جمهور
 بر زمین نمانده است

وی درباره پروژه میانکاله گفت که فرمان رئیس جمهور بر زمین 
نمانده. کلنگ زنی پروژه متوقف شده است و در دولت مردمی 

اقدامی در این زمینه صورت نمی گیرد.
بهادری جهرمی گفت :آزادسازی برخی منابع بلوکه شده یکی 
از اقدامات دولت است. دولت اغماضی در جهت صیانت از حقوق 
مردم نخواهد داشت. منابع آزاد شده صرف تسویه بدهی های 
گذشته که به دولت به ارث رسیده است می شود. ماهانه ۱۰ هزار 
میلیارد تومان بدهی از دولت گذشته در این دولت پرداخت می 
شود. همزمان میزان سرمایه گذاری عمرانی دولت نیز افزایش 
یافته از این منابع اســت و واردات کالاهای اساسی هم از این 

منابع تامین می شود.
 با مدیریت وزارت نفت هیچ قطعی گاز 

در بخش خانگی نداشته ایم
وی گفت که در سالهای گذشته در ایام اوج مصرف گاز و برق 
با قطعی رو به رو بودیم با مدیریت خوب وزارت نفت با هیچ گونه 
قطعی گاز در بخش خانگی روبه رو نبودیم. در حوزه وزارت نیرو 

نیز در زمینه برق شاهد همین وضعیت بودیم و قطعی نداشتیم.
بهــادری جهرمی گفت:مدیریت مصرف بــرق نیازمند عزم 
همگانی اســت اما دولت برنامه متعددی بــرای به کارآوردن 
نیروگاه های جدید و تقویت نیروگاه ها داشته است.سخنگوی 
دولت گفت:در سفر رئیس جمهور به استان گرگان در خصوص 
لایروبی آشــوراده دستور دادند که تعیین تکلیف شود.در حوزه 
طبیعت گردی آشوراده مشــخص شد مشکلی در این زمینه 
نیست. در حوزه لایروبی خلیج گرگان هم سازمان بنادر آغاز به 
کار کرد. پیمانکار تعیین شده و با اخذ مجوز از سازمان محیط 

زیست در دستور کار است.
 دولت برای افزایش قیمت خودرو 

مجوز ارائه نداده است
وی گفت که دولت مجوزی بــرای افزایش قیمت کارخانه 
ای خودرو صادر نکرده است.مشــکلات صنعت خودرو ریشه 
ای اســت. افزایش تولید مورد تاکید دولت است. کاهش تعداد 
خودروهای در پارکینگ مانده یکی دیگر از برنامه های دولت 
در زمینه خودرو بوده است. همچنین گارانتی ها افزایش یافته 
است که این اقدامات از موارد ۸ بندی دستور رئیس جمهور برای 
صنعت خودرو است.بهادری جهرمی گفت که »۱۸۰ هزار خودرو 
در پارکینگ دو خودروساز بود که امروز به زیر ۵۰ هزار تا کاهش 

یافته است.«به گفته سخنگوی دولت سال گذشته ۳۰۱ هزار 
میلیارد تومان از محل وصول مالیات واریز نقدی به خزانه صورت 
گرفته است. ۴۰ هزار میلیارد تومان هم از مالیات ارزش افزوده به 
شهرداری ها صورت گرفته است.افزایش مالیات از مودیان جدید 
صورت گرفته اســت. مودیان از ۴ میلیون نفر به ۶ میلیون نفر 

رسیده اند که شامل مودیان فراری بوده است.
مساله مهاجران روی میز وزارت کشور است

سخنگوی دولت گفت: مساله مهاجران مساله روی میز وزارت 
کشور است. مهاجران افغانستانی هم به صورت قانونی هستند و 
برخی قصد ورود غیرقانونی داشته اند که تا حد ممکن شناسایی 
می شوند. سازمان ملی مهاجرین نیز در حال شکل گیری است.

به گفته بهادری جهرمی ایران همیشه حجم گسترده مهاجران 
را میزبانی کرده است انتظار می رود مراجع بین المللی هم تکالیف 
خود را به ویژه در شرایط تحریم داشته باشند. دولت با ورود قانونی 

مهاجران موافق است.
سخنگوی دولت گفت: سه عامل کاهش ارزش پول ملی با 
جدیت مقابله می شود. کسری بودجه به حداقل رسیده است. 
نظم دهی و انضباط بانکها نیز در دستور کار است. ناترازی ارزی 
نیز در حال جبران است. موفقیت های خوبی داشتیم و این رویه 

به عنوان برنامه مهم دولت تداوم دارد.
نظم دهی و انضباط بانکها نیز در دستور کار است

سخنگوی دولت گفت: سه عامل کاهش ارزش پول ملی با 
جدیت مقابله می شود. کسری بودجه به حداقل رسیده است. 
نظم دهی و انضباط بانکها نیز در دستور کار است. ناترازی ارزی 
نیز در حال جبران است. موفقیتهای خوبی داشتیم و این رویه به 

عنوان برنامه مهم دولت تداوم دارد.
بهادری جهرمی گفت:ریزگردها مســاله دامنه داری اســت. 
برنامه های داخلی و بین المللی در این زمینه در دستور کار است.

سازمان محیط زیست برنامه ۱۰ ساله را طراحی کرده اند که در 
ستاد ملی گرد و غبار در حال پیگیری است.در حوزه منشا خارجی 
نیز با کشورهای منطقه ای هم رایزنی ها آغاز شده است. دستگاه 
دیپلماسی، تعامل چندجانبه برای حل و مدیریت این بحران دارد.

برنامه جامع همکاری ایران و چین نیازمند توافق 
نامه های آتی است

ســخنگوی دولت گفت:برنامه جامع همکاری ایران و چین 
نیازمند توافق نامه های آتی است. اجرای این برنامه به صورت 
رســمی در دی ماه گذشته از دو طرف مورد تاکید قرار گرفت.
اجرای آن ارتباطی با مذاکــرات وین ندارد در هر صورت اقدام 
با برنامه های مختلف اجرا خواهد شد.نهادهای مختلف در حال 

مذاکره در این زمینه هستند.

بهادری جهرمی: 

دولت برای افزایش قیمت خودرو مجوز ارائه نداده است
روح الامینی نماینده مردم تهران در مجلس:

 رویه  کمیسیون اصل 90 جفا 
در حق کار کارشناسی و نظارتی است

نماینده مردم تهران در مجلس درباره نحوه عملکرد کمیسیون اصل ۹۰ به 
بیان اظهاراتی پرداخت.

به گزارش ایلنا، عبدالحسین روح الامینی نجف آبادی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی در تذکر شفاهی خود گفت: کمیسیون های تخصص مجلس و کمیسیون اصل ۹۰ 
هر کدام وظیفه ای دارند، اگر فردی از نحوه عملکرد قوا شکایت داشته باشد این شکایت را به 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس می کند، حال این سوال مطرح است که ما شکایت خود از نحوه 

عملکرد کمیسیون اصل ۹۰ را به کجا ببریم.
نماینده تهران افزود: به نظر من با رویه ای که کمیسیون اصل ۹۰ در حوزه بهداشت، درمان، 
هلال احمر، بهزیستی و حیطه های تخصصی دارد و به انواع مختلف به این موضوعات ورود 
می کند، جفا در حق کار کارشناسی و نظارتی است که به عهده کمیسیون  تخصصی است؛ 

کمیسیون ما را تعطیل کنید.
وی با بیان اینکه همکاران گلایه هایی در این زمینه به دلیل موازی کاری دارند، اضافه کرد: 
رسیدگی به عملکرد در جای خود است اما وورد به مباحث کار کارشناسی، اقدامی وسیع الطیف 
می خواهد و باید نظرات کمیســیون های تخصصی گرفته شود به عنوان مثال هفته گذشته 
کمیسیون بهداشت جلسه جامعی با تمام دستگاه های اجرایی درباره موضوع عرضه دارو داشت 

که روز گذشته همین جلسه با همان ترکیب تکرار شده است.

پاسخ تند قالیباف به تذکر یک نماینده
 مستند قانونی تخقیق و تفحص
 از اتاق ایران زیر سوال رفت 

رئیس مجلس گفت: مجلس در خصوص هر موضوعی می تواند تحقیق و 
تفحص انجام دهد و محدودیتی برای انجام تحقیق و تفحص ها وجود ندارد.
به گزارش خبرانلاین به نقل از مهر،غلامرضا نوری قزلجه در تذکری در جلسه علنی دیروز 
مجلس و در جریان بررسی تقاضای تحقیق و تفحص از عملکرد اتاق بازرگانی ایران، بیان کرد: 
در قوانین و آئین نامه داخلی مجلس این موضوع نیامده که مجلس مجوز تحقیق و تفحص 
از نهادهای خصوصی را تا کجا دارد؟. بنابراین بنظر می رسد که تحقیق و تفحص از خود اتاق 
بازرگانی ایران نمی تواند موضوعیت داشــته باشد بلکه می توان از وزارت صمت که وظیفه 

نظارتی در این حوزه را بر عهده دارد تحقیق و تفحص کرد.
وی در ادامه اظهار کرد: نکته اساسی که در خصوص تحقیق و تفحص ها وجود دارد این است 
که تاکنون حدود۳۰۰ درخواست تحقیق و تفحص در این مجلس طرح شده که حدود ۲۷۳ 
مورد جهت رسیدگی به صحن ارجاع شده و ۲۳ مورد نیز مصوب شده است. تجارب گذشته نیز 

نشان می دهد که این تحقیق و تفحص ها به نتیجه ای نمی رسد.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر نوری بیان کرد: آئین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی صراحتا تاکید داشته که حق نمایندگان است تا تحقیق و تفحص 
در هر یک از امور را انجام دهد. مجلس در خصوص هر اموری می تواند تحقیق و تفحص 
انجام دهد. محدودیت و حصری نه در آئین نامه مجلس و نه در قانون اساسی برای انجام تحقیق 

و تفحص ها وجود ندارد.

استاد دانشگاه صنعتی شریف مطرح کرد؛
سود  پتروشیمی در جیب نورچشمی ها

اورعی استاد دانشگاه صنعتی شریف با بیان اینکه توسعه پتروشیمی بیشتر به نفع 
عده ای خاص بوده، گفت:صنعت پتروشیمی ما در اختیار خصولتی ها بوده و به دلیل 

رانت خوراک ارزان اجازه ورود به بخش خصوصی داده نمی شود.
از همان روزهای ابتدایی امسال بود که مخالفت ها با احداث پتروشیمی میانکاله حسابی بالا گرفت. 
مخالفت های که دلیل اصلی آن مشکلات محیط زیستی احداث این پتروشیمی برای تالاب میانکاله 
عنوان می شود، از نظر استاد دانشگاه صنعتی شریف دلیل دیگری هم می تواند داشته باشد. هاشم اورعی 
کارشناس اقتصاد انرژی ریشه برخی از مخالفت ها با احداث واحد پتروشیمی در میانکاله را رانت و سودهای 
نجومی صنایع پتروشیمی برای عده ای خاص می داند. او به بازار می گوید: با نگاهی به وضعیت زندگی 
مردم در شهرهایی که قطب این صنعت هستند، متوجه می شویم که برخلاف ادعاهای مطرح شده 

توسعه پتروشیمی نتوانسته به بهبود سطح معیشت و زندگی مردم در این شهرها منجر شود.
او با بیان اینکه جمعیت کمی از ما ایرانی ها دغدغه محیط زیستی دارند، اضافه کرد: مردم این شهر به 
خوبی می دانند احداث واحد پتروشیمی در میانکاله نفعش برای عده ای خاص و ضررش برای مردم بومی 
آنجا خواهد بود. حتی آمارهای موجود نشان می دهد که در واحدهای پتروشیمی که در شهرهای مختلف 
احداث شده تعداد کمی از کارکنان آن واحد را افراد بومی و محلی تشکیل می دهند. این در حالی است 
که وقتی نیروگاه یا واحد صنعتی توسط بخش خصوصی در منطقه ای احداث می شود، بعد از مدت کمی 
شاهد رونق منطقه خواهیم بود. اما ویژه خواری هایی که در صنعت پتروشیمی فعالیت می کنند معمولا 
نیازی نمی بینند که بخشی از منافع خود را در جامعه تزریق کنند. متن کامل گفتگوی بازار با هاشم اورعی 

استاد دانشگاه صنعتی شریف را در ادامه می خوانید:
در روزهای گذشته مخالفت ها نسبت به احداث پتروشیمی در تالاب میانکاله، بار 
دیگر اهمیت توسعه این صنعت را مورد توجه قرار داده است. به نظر شما درشرایط 
تحریمی افزایش ظرفیت تولیدات محصولات پتروشیمی تا چه اندازه می تواند 

درآمدهای ارزی کشور را افزایش دهد؟
بدون شک خام فروشی باید آخرین انتخاب ما در اقتصاد باشد. اما متاسفانه امروز رفتار دیگری در اقتصاد 
ما مرسوم شده و آن افتخار به فروش بیشتر نفت و افزایش درآمدهای ارزی حاصل از خام فروشی است. 
این رفتار اشتباهی است که سالهاست در کشورهای پیشرفته دنیا منسوخ شده است. ما هم اگر می 
خواهیم رفتارهای اشتباه گذشته خود را اصلاح کنیم باید در مسیر پا بگذاریم وبه دنبال تولید و صادرات 

محصولی با ارزش افزوده بالا باشیم.
بسیاری از کارشناسان بر این باورند که کاری که امروز ما در صنعت پتروشیمی 
انجام می دهیم خیلی با خام فروشی تفاوتی ندارد. دلیل اینکه در توسعه صنعت 

پتروشیمی نتوانستیم خوب عمل کنیم، چیست؟
این صنعت با دو مشکل اصلی مواجه است. مشکل نخست همان تحریم هاست. مشکل دوم که به 
نوعی حاصل مشکل اول است، به کمبود سرمایه گذاری خارجی و البته بخش خصوصی واقعی برمی 
گردد. متاســفانه بر خلاف آنچه ادعا می شود خصوصی سازی در این صنعت به معنای واقعی اتفاق 
نیفتاده است. هم اکنون بخش عمده صنعت پتروشیمی در اختیار شرکت های خصولتی بوده و عملا 
بخش خصوصی در این صنعت پای کار نیستند. رانت بالایی که در صنعت پتروشیمی وجود دارد، موجب 

شد که برخی از صاحبان قدرت و نور چشمی ها اجازه ورود بخش خصوصی واقعی به آن را ندهند.
چرا بخش خصوصی سهم چندانی از صنعت پتروشیمی در ایران ندارد؟

پتروشیمی در کشور ما متکی به رانت خوراک ارزان قیمت است. این صنعت در حالی تقریبا گاز رایگان 
دریافت می کند که محصول نهایی خود را در بازار به قیمت جهانی عرضه می کنند. رانت بالایی در این 

صنعت وجود دارد، موجب شد که برخی از صاحبان قدرت اجازه ورود بخش خصوصی به آن را ندهند.
چطور می توانیم عقب ماندگی که در این صنعت وجود دارد را جبران کنیم؟

بدون حذف رانت خوراک ارزان قیمت امیدی به توسعه این صنعت در حلقه های بعدی نیست. اگر می 
خواهیم صنعت پتروشیمی به معنای واقعی توسعه پیدا کند باید رانت خوراک ارزان قیمت را حذف کنیم. 
این رانتی که دولت در اختیار پتروشیمی های بالادستی قرار داده موجب شده که فعالین این صنعت 

تلاش زیادی برای تولید محصولات با ارزش افزوده روز دنیا نکنند.
یعنی به باور شما باید خوراک واحدهای پتروشیمی باید با قیمت واقعی در اختیار 

آنها قرار گیرد؟
هرگونه یارانه دادن به معنی زیر پا گذاشتن قوانین اقتصادی است. فرقی نمی کند این یارانه در قالب 
یارانه نقدی باشد یا توزیع خوراک رایگان. از نظر من هیچ فرقی بین صنعت پتروشیمی و سایر صنایع 
وجود ندارد. اما متاسفانه مسئولین به این نکته توجهی نداشته و دیر یا زود حمایت های بی قید و شرط 

پتروشیمی را هم به سرنوشت خودروسازی دچار خواهد کرد.
در صورت واقعی کردن قیمت خوراک، آیا پتروشیمی بازهم صنعت سودآوری می 
تواند برای ایران باشد؟ آیا بدون داشتن خوراک ارزان قیمت بخش خصوصی حاضر 

به ورود این صنعت خواهد بود؟
ســوال من این است اکر توسعه پتروشیمی در ایران نمی تواند سودآور باشد در کجای دنیا سودآور 
خواهد بود. بدون شک حتی بدون دسترسی به خوراک ارزان هم این صنعت سودآور خواهد بود. اگر 
غیر از این باشد به طور قطع یک جای کار ما اشتباه بوده. معمولا در صنایعی که سودآور نیستند سیاست 
گذاری های یا مدیریت درستی نداریم. حتی ممکن است هزینه های خاصی که به برخی از سازمان 
ها و نهادها می دهیم، قیمت تمام شده تولیدات ما را افزایش دهد. بدون شک اگر حمایت های بی 
جا و غیر هوشمندانه را حذف کرده و اجازه دهیم که بخش خصوصی واقعی وارد این حوزه شوند، در 
عین حال ثبات مالکیت و امنیت سرمایه گذاری را در این حوزه ایجاد کنیم، می توانیم شاهد توسعه 
این صنعت، افزایش درآمد ارزی و البته افزایش قدرت ایران در بازارهای جهانی و سطح وابستگی به 

تولیدات ایرانی خواهیم بود.
به نظر می رسد که عده ای حاضر نیستند که چشم خود را روی سودهای نجومی 
حاصل از دریافت خوراک ارزان در صنعت پتروشیمی ببدند. به همین دلیل است که با 

وجود انتقادهای فراوات همچنان این سیاست اشتباه در کشور ادامه دارد؟
توسعه صنعت پتروشیمی در سال های گذشته بیشتر به نفع عده ای خاص بوده است. اتفاقا از نظر من 
مخالفت هایی که امروز درباره پتروشیمی میانکاله صورت گرفته هم ناشی از همین مساله است. تجربه 
نشان داده که تعداد کمی از مردم ما دغدغه محیط زیست را دارند. در واقع بخشی از اعتراضات، اعتراض 
سود صنایع همچون پتروشیمی برای ویژه خواران و نورچشمی هاست. مدافعان احداث پتروشیمی در تالاب 
میانکاله مدعی اند که اجرای این پروژه می تواند به توسعه، آبادانی و اشتغال مردم این منطقه کمک کند. 
اما نگاهی به وضعیت زندگی در شهرهایی که قطب این صنعت هستند، نشان می دهد که برخلاف آنچه 

ادعا شده توسعه پتروشیمی نتوانسته به بهبود سطح معیشت و زندگی مردم در این شهرها منجر شود.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون برنامه  و بودجه مجلس گفت: اگر حکم 
یک برنامه کلان محقق نشود، هیچ کس جوابگو نیست و 
مهم ترین عاملی که باعث شده برنامه در کشور جایگاه 

لازم را نداشته باشد همین عدم پاسخگویی است.
به گزارش مهر محســن زنگنه، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اسلامی در گفتگو با برنامه »رویداد« رادیو گفتگو 
با اشاره به تأخیر دولت در تدوین برنامه توسعه هفتم گفت: این برنامه 
در بهار ۱۴۰۱ باید آغاز می شــد که یک سال نیز فرآیند تدوین آن 
طول می کشد. مجلس انتظار داشت دولت این مسئله را در اولویت 
کاری قرار دهد.زنگنه تصریح کرد: دلایل تاخیر در ارائه برنامه هفتم 
باید از دوستان و مسئولانی دولتی پرسیده شود، ولی در جلسه اخیر 
هم اندیشــی مجلس و دولت این گلایه مطرح شد و رئیس جمهور 
اعلام کرد سند تحول دولت سیزدهم را آماده کرده که سند مفصلی 
است و بخشی از برنامه هفتم توسعه را بر همین پایه خواهند نوشت.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه آماده شدن 
سند تحول دولت بخشی از مسیر تدوین برنامه هفتم توسعه است، 
عنوان کرد: برنامه هفتم بر اساس سند تحول دولت تنظیم می شود. 
متأسفانه با تأخیر از سوی دولت مواجه شده ایم که البته این موضوع 

مسبوق به سابقه است.
وی تاکید کــرد: از آنجا که ارائه و تدوین برخی از این برنامه های 
کلان با اولین سال روی کار آمدن دولت ها مصادف می شود و عملًا 
تأخیرهای این چنینی را شاهد هستیم.زنگنه پیش بینی کرد برنامه 

هفتم توسعه یک سال دیگر تمدید شود و تا سال ۱۴۰۲ در دستور 
کار باقی بماند.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: تــا آنجا که اطــلاع داریم مجموعــه ای در مرکز مطالعات 
استراتژیک ریاست جمهوری مأمور تدوین برنامه هفتم هستند و مرکز 
پژوهش های مجلس نیز این رویکردها را تنظیم می کند ولی سرعت 

آن پایین است.
وی متذکر شد: دولت باید ارائه برنامه هفتم توسعه را اولویت خود 
بداند؛ در حقیقت دولت قبل از آنکه بخواهد سند تحول را در دستور 
کار قرار دهد، باید آن را در قالب برنامه هفتم به مجلس ارائه می داد تا 
مسیرش هموارتر شود و سریع تر پیش رود. پیش بینی می شود مجلس 
تا اواخر بهار صبر کند و اگر باز هم دولت اهتمامی برای ارائه برنامه 
هفتم توسعه نداشــت، مجلس خود اقدام به ارائه طرح خواهد کرد. 
زنگنه با اشــاره به اینکه دولت ها اصولاً برنامه گریز هستند چراکه 
اهتمامی بر اجرای برنامه ها وجود ندارد، بیان کرد: شاهد بوده ایم که 
درصد کمی از برنامه ششم محقق شده است. اگر یک مدیر مبلغی 
را در ســرفصل ها جابه جا کند، دیوان محاسبات، سازمان بازرسی، 
حراست ریاست جمهوری و سایر مراجع به موضوع ورود می کنند اما 
اگر حکم یک برنامه کلان محقق نشود، هیچ کس جوابگو نیست. 
وی خاطرنشان کرد: مهم ترین عاملی که باعث شده برنامه در کشور 
جایگاه لازم را نداشته باشد همین است که به نظر می رسد هیچکس 

در برابر عدم اجرای برنامه ها پاسخگو نیست.

رئیس اتــاق بازرگانی ایران و چین از پیگیری برخی تخلفات اتاق های 
بازرگانی در ســال های گذشــته خبر داد و گفت دادگاه حکم به ابطال 

انتخابات اتاق بازرگانی داده است.
مجیدرضا حریری در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: در رابطه با عملکرد اتاق بازرگانی، 
تعدادی از فعالان بخش خصوصی و اعضای اتاق های بازرگانی در سراسر کشور، در طول 
سال های گذشته پیگیری هایی را در سه سطح مختلف انجام داده اند که بخشی از آنها به 
نتیجه نهایی رسیده و بخشی در دست پیگیری است.وی به ورود دستگاه قضا به آخرین 
انتخابات اتاق های بازرگانی اشاره کرد و توضیح داد: با توجه به تخلفاتی که در فرایند این 
انتخابات رخ داده بود، تعدادی از فعالان بخش خصوصی شکایت خود را به شورای عالی 
نظارت مطرح کردند. این شورا به ریاست وزیر صمت و با حضور وزیر اقتصاد، وزیر جهاد 
کشاورزی و رئیس سازمان استاندارد تشکیل می شود و وظیفه نظارت بر اتاق های بازرگانی را 
دارد.رئیس اتاق ایران و چین ادامه داد: ما از اسفند ۱۳۹۷ شکایت خود را مطرح کردیم و در 
دوره وزرای مختلف چه در دولت سابق و چه در دولت فعلی چه به شکل مکتوب و چه به 
شکل حضوری، شکایت خود از تخلفات را مطرح کردیم ولی متاسفانه هیچ پیگیری صورت 
نگرفت. شورای عالی نظارت طبق قانون ناظر بر اتاق بازرگانی است و باید هر سال دو جلسه 
برگزار کند و در صورت رسیدن شکایت، جلساتی جدید را برنامه ریزی کند اما این جلسات در 
این سال ها برگزار نشده و همین موضوع باعث شده که ما به نهادهای نظارتی شکایت کنیم.
حریری با بیان اینکه حکم قانونی ابطال انتخابات اتاق بازرگانی صادر شده است، تشریح 
کرد: بر اســاس حکمی که شعبه ۱۶ دادگاه شهید بهشتی صادر کرده و سپس در دادگاه 
تجدیدنظر نیز تایید شده است، انتخابات اتاق بازرگانی باید ابطال شود. به این ترتیب هیئت 
رییسه اتاق های بازرگانی عزل می شود، سپس از سوی شورای عالی نظارت، سرپرست یا 
سرپرستانی برای اتاق بازرگانی معرفی شده و آنها مقدمات انتخابات جدید را فراهم خواهند 

کرد. به تخلفات و عملکرد متخلفان نیز رسیدگی خواهد شد.وی با بیان اینکه عملکرد سه 
و ۱۰ ساله اتاق بازرگانی نیز یکی دیگر از مسائلی است که دستگاه های نظارتی به آن ورود 
کرده اند، گفت: این موضوع از چند ماه قبل در کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح شده و 
گزارش های لازم ارائه شده بود که سرانجام امروز در مجلس تایید نهایی را گرفت و تحقیق 
و تفحص از سوی حسابرسان بی طرف آغاز خواهد شد. این موضوع ارتباطی به بحث های 
مطرح شده در روزهای گذشته ندارد و از مدت ها پیش دنبال شده بود.رئیس اتاق ایران و چین 
با اشاره به برخی ابهامات مطرح شده درباره عملکرد اتاق بازرگانی اظهار کرد: در توضیحاتی 
که در روزهای اخیر ارائه شــده گفته اند که فلان شرکت در سال ۱۳۹۶ پرداختی داشته و 
پس از آن دیگر پولی پرداخت نکرده، پس اعداد اعلام شده دروغ است. سوال این جاست 
که وقتی با توجه به قانون شرکت ها باید برای تمدید عضویت خود، به شکل سالانه تسویه 
کنند، چطور یک شرکت چند سال پرداختی نداشته اما همچنان عضو اتاق است؟ از سوی 
دیگر برخی اعداد پرداختی از سوی شرکت ها اعلام شده که در صورت های مالی اتاق به 
آنها اشاره نشده است. این موضوعات باید به طور دقیق بررسی شوند.حریری با بیان اینکه 
طرحی برای اصلاح ساختار اتاق و جلوگیری از تکرار مشکلات سال های گذشته نیز در 
دستور کار مجلس است، گفت: در صورت نهایی شدن این قانون نیز می توان انتظار داشت 
که عملکرد اتاق شفاف تر و به دور از مشکلات امروز پیگیری شود. این موضوع را نیز بخش 
خصوصی پیگیری کرده و این بحث که قصد بیرون کردن بخش خصوصی از اتاق را دارند 
به هیچ عنوان درست نیست.وی خاطرنشان کرد: اگر در سال های گذشته، دولت ها به طور 
دقیق به وضعیت اتاق رسیدگی می کردند و شکایت های ارائه شده به شورای عالی نظارت 
مورد بررسی قرار می گرفت، کار به اینجا نمی کشید که نهاد قضایی به موضوع ورود کند اما 
امروز نیز با پیگیری های انجام شده، تخلفات گذشته به طور دقیق بررسی شده و با ابطال 
انتخابات و اصلاح قانون باید تلاش کرد که از تکرار این موضوعات در آینده جلوگیری شود.

هیچکس درباره عدم تحقق برنامه های کلان 
کشور پاسخگو نیست

زنگنهعضو کمیسیون برنامه  و بودجه مجلس:

 انتخابات اتاق بازرگانی
 باید ابطال شود

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین ادعا کرد

تهران-باکونزدیکترمیشوند
تشکیلقطبجدیداقتصادیدرقفقاز؛

کریدور اتصالی جمهــوری آذربایجان به نخجوان از 
طریق ایــران، می تواند به یکی از عناصر اصلی نظم 

جدید در قفقاز جنوبی تبدیل شود.
پس از جنگ دوم قره باغ که منجر به بازپســگیری این منطقه 
توســط جمهوری آذربایجان شد، این کشــور تلاش کرد تا طی 
مذاکرات با طرف ارمنی بتواند از طریق کریدور زنگزور بخش اصلی 
جمهوری آذربایجان را به منطقه نخجوان متصل کند که هنوز هم 

تکلیف آن در هاله ای از ابهام است.
به گزارش »بازار« از نظر استراتژیک نیز این کریدور به ترکیه اجازه 
می دهد تا دامنه اقتصادی و نفوذ سیاسی خود را از طریق یک مسیر 
زمینی بدون مانع که از مرز اروپایی خود در ترکیه شرقی تا دریای 
خزر و به آسیای میانه امتداد دارد، که با چین هم مرز هستند.جمهوری 
آذربایجان با پیروزی در این نبرد، نقشه ژئوپلیتیک این منطقه را تغییر 
داد تا نگرانی های امنیتی را که در حدود سه دهه وجود داشت از بین 
رفته و فرصت های جدیدی برای همکاری های بیشتر ایجاد کرد. 
پیروزی جمهوری آذربایجان در جنگ در کنار مزیت های سیاسی، 
مزیت های اقتصادی قابل توجهی را برای خود و کشورهای منطقه 

ایجاد کرد.
اهمیت کریدور زنگزور؛ از دهلی تا پکن

بدون تردید تسلط بر کریدور زنگزور منافع اقتصادی و ژئوپلیتیکی 
برای ترکیه دارد. در ســال ۲۰۱۳، رئیس جمهور چین افتتاح جاده 
ابریشــم را اعلام کرد که یک کریدور تجاری دوگانه کاملًا جدید 
است و آســیای مرکزی، خاورمیانه و اروپا را بهم متصل می کند. 
بنابراین ابتکار کمربند و جاده )BRI( برای درک مناقشه کریدور 
زنگزور حیاتی است، چون جاده ابریشم برای عبور از ترکیه در مسیر 

خود به اروپا و در عین حال دور زدن ارمنستان طراحی شده است.
از نظر سیاســی کاملًا ثابت شده است که چین و هند اختلافات 
جدی با یکدیگر دارند. در این پس زمینه پیچیده ژئوپلیتیکی؛ چین، 
پاکستان و متحد نزدیک پاکستان، ترکیه از جمله آذربایجان، یک 
اتحاد علیه نیروهای رقیب ایجاد کرده اند. اگرچه این اتحادها لزوماً 
خصمانه نیستند، اما این در چارچوب واقعیت های اقتصادی بزرگتر 

ارائه شده توسط جاده ابریشم واقعی و مرتبط هستند.
برای خنثی کردن اثرات جاده ابریشــم، هند یک مسیر تجارت 
اقتصادی جایگزین برای خود برنامه ریزی کرده است تا از انزوا و 
رقابت با چین جلوگیری کند. راه پیشنهادی هند به سمت بازار اروپا 
به ضرورت باید کشورهایی را که با طرح چینی متحد هستند را دور 

بزند. ترکیه و جمهوری آذربایجان که با دشمن همیشگی هند یعنی 
پاکستان در شراکت و اتحاد سیاسی و ایدئولوژیکی محکمی هستند، 

در متن مناقشه زنگزور مرتبط است.
این دو قطبی شدن سیاسی، هند را با تنها گزینه جایگزین برای 
حمل کالاهای خود به ایران از طریق خلیج فارس باقی می گذارد. 
ســپس این کالاها از طریق زمینی ایران را طی خواهند کرد تا از 
مرز ارمنســتان عبور و به بنادر دریای سیاه گرجستان برای ارسال 

به سواحل اروپا برسند.
برای جلوگیری از استفاده هند از ایران به عنوان قطب ترانزیتی 
خود، ترکیه از طریق آذربایجان جانشین خود تصمیم گرفته است 
تا کریدور زنگزور را فعال کند تا مسیرهای تجاری اقتصادی به اروپا 
را در انحصــار خود درآورد. با ایجاد این کریدور، ترکیه و جمهوری 
آذربایجان، تقریباً به طور کامل ارمنســتان را محاصره می کنند و 
مرز گرجستان بی طرف و غیرقابل اعتماد را به عنوان تنها خروجی 
ارمنستان به دنیای خارج باقی می گذارند.همچنین با در اختیار گرفتن 
اجباری مرز ارمنستان با ایران )یعنی کریدور زنگزور(، ایران مجبور 
خواهد شد کالاها را از طریق کریدور زنگزور برای انتقال محصولات 
هند به اروپا ارسال کند. این امر ترکیه و جمهوری آذربایجان را به 
ذینفعان جاده ابریشم چین تبدیل می کند. واکنش ایران به این امر 
این است که هیچ گونه تغییر ژئوپلیتیکی یا نقشه ای در قفقاز را که 
منافع ایران را تابع منافع همسایگان ترک خود کند، تحمل نخواهد 

کرد.
اتصال نخجوان به جمهوری آذربایجان

کریدور جدید جمهوری خودمختار نخجوان، منطقه محصور در 
خشکی آذربایجان را از محاصره اقتصادی رها خواهد کرد. در حال 
حاضر ارتباط زمینی و هوایی نخجوان با سایر مناطق آذربایجان یا 
از ایران در جنوب و یا از طریق ترکیه در غرب امکان پذیر اســت. 
بنابراین ارتباط مستقیم با نخجوان با ایجاد فرصت های جدید توسعه 
اقتصادی برای نخجوان و آذربایجان، زمان سفر را کوتاه و هزینه های 
حمل و نقل را کاهش می دهد. همچنین نگرانی های امنیتی گذشته 
در مورد نخجوان را از بین خواهد برد. کریدور نخجوان فرصت های 
اقتصادی جدیدی را برای کشورهای منطقه نیز ایجاد خواهد کرد. 
ترکیه با اســتفاده از این کریدور بدون استفاده از مسیرهای زمینی 
گرجستان و ایران مستقیماً به آذربایجان دسترسی خواهد داشت.در 
مقایسه با راه آهن باکو- تفلیس- قارص که آذربایجان را از طریق 
گرجستان به ترکیه متصل می کند، جاده داخل کریدور جدید حدود 

۳۴۰ کیلومتر کوتاه تر خواهد بود. از آنجایی که این کریدور مسافت 
حمل و نقل را کوتــاه می کند، هزینه های حمل و نقل را کاهش 
می دهــد و تجارت دوجانبه بین آذربایجان، ایران و ترکیه افزایش 
می یابد. البته ترکیه اعلام کرده است که قصد دارد خط آهن جدیدی 
از ترکیه به نخجوان ایجاد کند که حمل و نقل بار و مسافر در منطقه 
را توســعه و ظرفیت راه آهن باکو - تفلیــس - قارص را افزایش 

می دهد.
مبلغ کل ســرمایه گذاری ۲۰۰ تا ۲۷۰ میلیون دلار خواهد بود و 
یک خط به طول ۲۳۰ کیلومتر از قارص-ایغدیر شروع و تا نخجوان 
ادامه خواهد داشت. این خط از آنجا به خط ریلی که از طریق کریدور 
نخجوان به ایران، افغانســتان، پاکستان و سایر مناطق جمهوری 
آذربایجان ادامه می یابد، متصل می شــود. بنابراین ترکیه از نظر 

لجستیکی به مزیت بزرگی دست خواهد یافت.
انحراف کریدور به خاک ایران

از همین روی در ماه های اخیر تهران و باکو به ســمت کاهش 
تنش ها و رسیدن به یک نتیجه برد-برد هستند. در ایت چارچوب 
مقامات دو کشــور برای افزایش همکاری های ترانزیتی بارها با 
یکدیگر مذاکره کرده اند که آخرین مورد آن انحراف کریدور به داخل 
ایران است، یعنی اتصال سرزمینی جمهوری آذربایجان از طریق 

خاک ایران و در نتیجه اروپا به آسیا متصل خواهد شد.
رئیس جمهور آذربایجان با اشاره به عدم اجرای تعهدات ارمنستان 
در برقراری ارتباط بین بخش اصلی جمهوری آذربایجان و نخجوان 
از طریق خاک ارمنستان، اظهار داشت: »این ارتباط از طریق ایران 
انجام خواهد شد. پروژه ساخت جاده از ایران به نخجوان و از آنجا 
به بازارهای جهانی در حال آماده سازی است. امیدوارم بتوان در آینده 
نزدیک مراسم کلنگ زنی برگزار کرد و به این ترتیب کریدور جدید 

حمل ونقل بین المللی افتتاح شود«.

در این چارچوب مقامات جمهوری آذربایجان و ایران در اواخر سال 
۱۴۰۰ یادداشت تفاهمی را برای ایجاد یک کریدور حمل و نقل و 
تامین انرژی که سرزمین اصلی جمهوری آذربایجان را به منطقه 
نخجوان از طریق ایران متصل می کند، امضا کردند. این مسیر پس 
از تکمیل، از ۵ کیلومتری مرز ارمنستان و ایران عبور خواهد کرد. 
براساس برخی از اظهارات، این قرارداد پروژه های زیرساختی بزرگی 
را در این منطقه شامل ساخت حداقل چهار پل، بزرگراه ها و دو خط 

ریلی در نظر می گیرد.
باید توجه داشت که ارمنستان و آذربایجان برای اولین بار در نوامبر 
۲۰۲۰ متعهد شدند که ارتباطات منطقه ای را رفع کنند، زمانی که 
آتش بســی با میانجیگری روسیه امضا کردند که تا حد زیادی به 
خصومت ها در قره باغ و اطراف آن پایان داد. در این توافقنامه آمده 
بود که »کلیه ارتباطات اقتصادی و حمل و نقل در منطقه باید رفع 
انسداد شود«. در واقع تمام موارد دیگر هیچ مورد تنشی نداشت، به 
استثنای ماده ای که ارمنستان می خواهد »امنیت ارتباطات حمل و 
نقل« را بین سرزمین اصلی جمهوری آذربایجان و حوزه آن نخجوان 

تضمین کند.
اما نکته مهم این است که موضوع کریدور در پیشنهاد پنج ماده ای 
برای عادی سازی روابط ارمنستان و جمهوری آذربایجان که آخر 
هفته گذشته توسط وزارت امور خارجه جمهوری آذربایجان ارائه شد، 
گنجانده نشــده است. این غیبت قابل توجه، همراه با اعلام ایجاد 
یک کریدور از طریق ایران، نشان می دهد که جمهوری آذربایجان 
اکنون به دنبال مسیرهای جایگزین برای سیونیک، پس از یک سال 
مذاکرات دشوار و ناکام بین باکو و ایروان است که آن همان عبور 

از ایران خواهد بود.
آیا کریدور زنگزور حذف می شود؟

به باور برخی از کارشناســان، بزرگترین سود اتصال نخجوان و 
جمهوری آذربایجان از طریق ایران برای باکو این است که ارمنستان 
دوباره از بازی خارج و روابط اقتصادی با همسایه جنوبی خود تقویت 
می شود. در واقع، ناظران سیاسی معتقد هستند که تفاهم نامه ایجاد 
خطوط ارتباطی جدید بین زنگزور شرقی و نخجوان از طریق خاک 
ایران یک جهت جدید اقتصادی منطقه ای در دوران پسابرجام است.

اکنون فوری ترین پرســش این اســت که آیا کریدور زنگزور از 
طریق ارمنســتان اهمیت خود را از دست می دهد؟ که شاید این 
کاملا به موقعیت ارمنســتان بســتگی دارد. موقعیت آذربایجان 
تاکنون به گونه ای است که ساختاری موازی در خاک ایران ایجاد 

می کند، اما این امر ســاخت یک کریدور دیگر از طریق ارمنستان 
را منتفی نمی کند و سیســتم گسترده ای از مسیرها در حال ایجاد 
است. همچنین آذربایجان با این پروژه ابزار جدیدی برای فشار بر 
ارمنستان دریافت و در مقابل قطب اقتصادی جدیدی برای همکاری 

آذربایجان، ترکیه و ایران ایجاد می کند.
موضع کرملین

به نظر می رســد که مسکو نیز با ایجاد این کریدور موافق باشد 
چون ایجاد این کریدور برای روســیه نیز ســودمند است و مسیر 
زمینی جایگزینی برای کشــورهای منطقه ایجاد می کند. بخش 
جنوبی شبکه ریلی روسیه به خطوط ریلی آذربایجان متصل است 
و با اســتفاده از این ارتباط قطارهای روسی می توانند به راحتی به 
کریدور نخجوان برســند و ســپس به خطوطی که تا ارمنستان، 
ترکیه و ایران امتداد دارند هدایت شــوند.برای روســیه، این جاده 
همچنین می تواند به عنوان مســیری جایگزین بــرای بازارهای 
خاورمیانه باشــد. عــلاوه بر این، با توجه به اینکه در ســال های 
اخیر گردش مالی بین روســیه و ترکیه رشد قابل توجهی داشته 
اســت و به دلیل نارضایتی های سیاسی، روسیه قادر به استفاده از 
مسیرهای زمینی گرجســتان برای اتصال مستقیم به ارمنستان 
 نبــود، از همین روی این کریدور مزایای اقتصــادی زیادی برای

 روسیه دارد.نبود جاده زمینی بین روسیه و ارمنستان بر روابط تجاری 
دوجانبه بین آنها تأثیر منفی گذاشــته است. بنابراین، این کریدور 
می تواند به پروژه ای موثر برای توسعه روابط اقتصادی ارمنستان با 
اتحادیه اروپا از جمله روسیه تبدیل شود.ارمنستان نیز با استفاده از این 
کریدور می تواند با ایران ارتباط ریلی برقرار کند. برنامه ریزی ساخت 
خط آهن بین ارمنستان و ایران از طریق منطقه »مغری« هزینه های 
بالا دارد، اکنون این کریدور جدید این فرصت را به ارمنستان می دهد 
تا مشکلات مربوط به حمل و نقل محموله به ایران را برطرف کند.

همه مزیت های ذکر شــده نشــان می دهد که کریدور اتصالی 
جمهوری آذربایجان به نخجوان از طریق ایران، می تواند به یکی از 
عناصر اصلی نظم جدید در قفقاز جنوبی تبدیل شود. آزادسازی تمامی 
محاصره های اقتصادی در منطقه و ایجاد کریدور جدید، شــرایط 

مساعدی را برای توسعه و همکاری منطقه ای ایجاد خواهد کرد.
اگرچه کریدور جدید تا حدودی می تواند از اهمیت و ســودآوری 
برخی از مسیرهای سنتی بکاهد، اما مزایای ژئوپلیتیکی برقراری 
صلح و رفع محاصــره اقتصادی در منطقه به مراتب بیشــتر از 
آسیب هایی است که این مسیرهای سنتی احتمالا با آن مواجه شوند.


